
]riin vasilev: // vom continua câutârile noastre 
în cîmpul roaitor al realismului socialist 

Pe Orlin Vasilev l-am întîlnit la Constanfa, în ziua 
prentierei piesei sale Cei ce caută fericirea, pe scena tea
trului constănţean. 0 prima încercare de a lega eu el o dis-
eufie pe marginea actualelor problème aie dramaturgïci 
bidgare a eşuat. Orlin Vasilev încerca, alături de regizorul 
Boris Tafkov şi de întreg ansamblul artistic eonstântean, 
emoţiile premierei. Abia după spectacol, proiectata diseufie 
a patut avea loc. 

— Nu e deloc uşor să zugrăveşti în puţine cuvinte 
un tablou în care liniile şi culorile se întretaie şi se îm-
bină la tôt pasul. Am să încerc o referire la căutările noas
tre în domeniul literaturii dramatice ca şi al teatrului. 
Consider «a n-am folosit cum trebuie multiplele posibili-
tăţi pe care ni le oferă realismul socialist. Apariţia lucrări-
lor médiocre a fost fără îndoiala o consecinţă a acestei 
greşeli. Ciudat e faptul că artiştii în culpă, în loc sa pri-

•veasca critic propria lor opéra, au început să acuze realismul socialist de eşecurile încercate. 
Recunosc că întruparea vieţii in formele pe care le pot îmbrăca diversele specii literare 
nu este o treabă uşoară. Dar nici nu ne putem spăla pe mîini, de păcatele noastre, dînd 
vina pe metodă şi negînd drumul aies. Negarea realismului socialist ca unica metodâ via-
foilă ce permite crearea unor opère pătrunse de adevărul vieţii s-a îmbinat, la aceşti creatori, 
eu un ciudat procès de dezgropare a morţilor. Unii dintre dramaturgi şi-au adus aminte de 
•căutările în domeniul dramaturgiei şi teatrului, care au avut loc într-o série de ţări din 
apusul şi rasaritul Europei, şi care, prin esenţa lor, erau curât formaliste. Din aceste cautàri 
jperimate unii şi-au făcut stindard de luptă pentru crearea unui aşa-zis teatru revoluţionar. 
■Consider că aceste stindarde nu ne aparţin. Da, vom continua căutările noastre, dar în 
cîmpul roditor al realismului socialist. Vom căuta adevărul vieţii, adevărul vieţii noi în clipa 
genezei sale, sfărîmînd canoanele şi schemele fixe. Teatrul trebuie să caute cu îndrăzneală 
adevăratele căi de întruchipare a materialului dramatic. Iar fiecare creator în parte trebuie 
-să aibă un orizont larg, pentru ca folosind mijloacele sale specifice, să redea, veridic şi bogat, 
adevărul vieţii. în sfera cuprinzătoare a realismului socialist. gama variată a mijloacelor de 
-expresie este obligatorie. Un singur lucru nu trebuie să uităm : adevărul trebuie să ajunga 
nemijlocit la înţelegerea oamenilor. 
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— Cum vedeţi aplicată această varietate a mijloacelor de expresie în teatru ? 
— în primul rînd, teatrul trebuie să fie bogat ca însăşi viaţa. Am să mă refçr la 

partea scenografică. Dacă artistul simte nevoia folosirii unor decoruri grele, încărcate de-
detalii, pentru a reda complex adevărul vieţii, e liber s-o facă, dupa cum liber trebuie să 
fie, în numele aceluiaşi adevăr, să renunţe la orice decoruri. Cerem în primul rînd tea-
trului să transmita un mesaj social şi uman. De aceea, trebuie să-i conferim un orizont 
cît mai larg. în ce mă priveşte, şi ca mine sînt mulţi, consider că am suficientă dispo-
nibilitate pentru a înţelege şi pe Repin şi pe Picasso. Dogma şi norma trebuie sa dispara. 
In ultima vreme, vorbim foarte mult. în presa noastră curg torente de gînduri şi cuvinte. 
Imi pare că pe plan teoretic s-au spus multe, foarte multe. Dar justeţea formulelor teore-
tice se verifică în practică. E timpul sa punem accentul pe fapte. Noua, creatorilor, ne 
incumbă să făurim cît mai multe opère, variate ca temă şi modalităţi de expresie, ca 
stil şi limbaj artistic. Pe temeiul lor, vom verifica justeţea căilor noastre, a potecilor 
pe care ne-am angajat spre a străbate minunata grădină care este realismul socialist. 

— Nu sîfiteţi pentru prima oară oaspetele ţării noastre. Aţi avut prilejul să cu-
noaşteţi tealrid romînesc şi pe creatorii săi. Ce impresie v-a lăsat întîlnirea eu arta sce~ 
nică romînească ? 

— Cunosc şi... nu cunosc teatrul romînesc. în gênerai, ne cunoaştem prea puţin. 
Nu acuz pe nimeni de asta, decît pe noi înşine, creatorii din diversele domenii aie arteL 
în domeniul cunoaşterii reciproce cred că sportivii au realizat mult mai multe succese. 
Cel puţin, pe ei i-am văzut în număr masiv şi mult mai des trecînd Dunărea. Totuşi, 
scurtele popasuri în Romînia mi-au întărit convingerea că teatrul romînesc are fericirea 
să numere, printre slujitorii săi, excelenţi maeştri ai scenei. Şi, ceea ce-mi pare eu ade-
vărat remarcabil este faptul că aceşti virtuozi pot fi întîlniţi şi în generaţia de mijloc. 
Graţie actorilor romîni, tradiţia artei scenice romîneşti a fost purtată eu cinste. Actorir 
romîni pot rezolva eu succès orice problemă scenică. Pe măsura talentului lor, drama-
turgii romîni trebuie să creeze o dramaturgie plină de sevă, axată pe conflicte puternice 
şi profund umane. Ceea ce sînt convins că se întîmplă. în fine, spre teatrul romînesc îmi 
rezerv o revenire mai detaliată, se înţelege, după ce voi avea putinţa să-1 cunosc mai' 
îndeaproape. 
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